

Moland floors installed as free-floating floors. Do not break the packaging prior to installation. Store at 20 °C and a normal relative humidity (RH) of 30–65 % for min. 2 days before installation. Do not place the packages directly on newly poured concrete. Carefully read all instructions before installation.

NB:
Make sure that the surface is firm and level (± 2 mm on a 2 m straight edge or ± 0.6 mm on a 0.25 m straight edge). The floor must not give or sway. Foam subfloors are not allowed thicker than 2 mm.
Install a moisture barrier anywhere there is – or could be – rising damp or damp diffusion.

Inspect all boards in daylight prior to installation. Remove boards with visible defects, such as finishing, dimensions, colours, height differences etc. Complaints against installed boards with visible defect will not be accepted.

The floor is installed as a free-floating floor. Use boards from several different packs throughout the installation to ensure a harmonic effect. (Picture 1)

1.
Begin the installation in the left-hand corner of the room with the tongue side facing the wall. The tongue should be cut off until the top layer. Precise distance (min. 10 mm) to the wall can be adjusted when three rows have been installed (picture 1).

2.
Next board is placed closely to the first board, and is pushed down until the lock is activated (picture 9). Install the first row this way – with the exception of...

3.
...the last board in the first row. This board is cut in the right length, and install at the necessary distance to the wall (min. 10 mm) (picture 10).

4.
Begin the 2nd row with the leftovers of the first row (picture 2).

Notice: Always offset the end joints by at least 400 mm.

5.
Slot the board into the previous row at an angle, before pressing firmly down onto the floor (picture 8).

6.
The next board is mounted in a 20° angle and placed/pushed closely together. Push/pres the board downwards until the lock is activated (picture 9).

7.
During the installation small gaps between the boards might occur. Use a tapping block and/or a hammer/pull bar to eliminate these gaps (picture 9).

8.
Adjust the gap between board and wall when the first three rows have been installed. Place wedges between floor and wall. Distance to wall should be min. 10 mm. (Picture 5).

9.
Cut the last row of board allowing for the gap to the wall (picture 13), and join it to the last row. Remove the wedges (picture 11). Fit the skirting boards or mouldings. Expansion joints suitable for wooden flooring in door openings and on large areas (max. 8 x 12 m. 12 m along the boards) are necessary.

Floor heating: All Moland floor is suitable for floor heating except beech and maple. Read our detailed instructions or contact Molands technical department.

Note: In areas with underfloor heating, it is recommended to glue the boards in the end joints (picture 17). If there is a risk that the relative air humidity cannot be kept between >30 <65% it is recommended to glue the boards lengthwise (picture 16).

ON DELIVERY:

- / Check for transport damages, and that the delivered goods correspond to the delivery note.
- / Transport damages must immediately be notified to the freight carrier and clearly written on the CMR consignment note (not on the delivery note!). Make sure the carrier confirms the damage.

UNPACKING BOARDS:

- / Check all boards in daylight before installing.
- / Boards with visible defects exceeding the tolerances, such as difference in dimensions, gloss or colour should be sorted out. Such boards will be exchanged free of charge. Some boards with acceptable minor defects can be used where they are not visible or where cut-offs are required.
- / Packs can contain shorter lengths.
- / Please note that complaints against installed boards with defects will not be accepted.
- / Particularly for plank flooring: Please note, cracks and scratches caused by shrinkage, small cracks across the grain, in and around knots, may occur.

MOISTURE CONDITIONS/MOISTURE BARRIER:

- / Building damp shall be under control, i.e. constant between 30–65 % relative humidity depending on season, before installing the floor.
- / Building must be sealed. All work involving water-based materials such as plaster, paint etc. must be completed and all materials must be completely dry.
- / Heating appliances must be in operation at approx. 18 °C in the room.
- / The room must have been heated and ventilated for at least 4 weeks before installing the floor.
- / Moisture content in concrete, corrective levelling etc must correspond to the normal seasonal relative humidity, i.e. residual moisture content in concrete of max. 65 %.
- / If PE foil is used (min. 0.20 mm), the floor can be laid on concrete with residual moisture content of max. 85 %, on the condition that the relative air humidity in the room does not exceed 65 %.

ON CONCRETE AND TILES:

- / The surface must be absolutely level (± 2 mm on a 2 m straight edge or ± 0.6 mm on a 0.25 m straight edge), filler can be used for levelling out.
- / Old carpets and the like must be removed.
- / Always place a moisture barrier (min. 0.20 mm PE film) with min. 10–15 cm overlap, taped together and running 10–15 cm up the walls.

INSTALLING ON EXISTING WOODEN FLOOR:

- / The surface must be firm and level (± 2 mm on a 2 m straight edge or ± 0.6 mm on a 0.25 m straight edge). The floor must not give or sway.

/ Old carpets and the like must be removed.

/ Loose boards must be nailed or screwed.

/ If there are wide gaps between boards, it is recommended to install the new boards crosswise.

/ If the floor is uneven, it must be evened out with a levelling compound or filler, or planed flat. 19 mm tongue and groove chipboard sheets can be installed.

/ NB: Do not use moisture barriers on old wood floors or other organic materials.

/ Sound insulation: for further information, please go to Moland's Home-page www.moland.com

THINGS TO REMEMBER WHEN INSTALLING A FREE FLOATING FLOOR:

- / The surface must be firm and level (± 2 mm on a 2 m straight edge or ± 0.6 mm on a 0.25 m straight edge). Filler can be used for levelling out.

/ The new floor must be allowed free movement and not fixed to the sub-surface.

/ There must be min. 10 mm gap between adjoining structures (e.g. kitchens, installations etc. and the floor).

/ Do not install the floor under fixed cupboards, stoves, partition walls, kitchen cabinets etc.

/ Break the floor at door openings with an expansion joint.

/ Divide large floor areas with an expansion joint (max. area 8 x 12 m. 12 m along the boards).

/ Skirting boards and other mouldings must be nailed to the wall – not to the floor.

/ Doorstops and the like mounted on the floor must not lock the floor.

/ Foam subfloors are not allowed thicker than 2 mm.

TREATMENT/MAINTENANCE/CLEANING:

/ Cover the floor after installing, especially where traffic during building work can greyboard sheeting is recommended. Protective materials must be diffusion-open and not discolor the floor surface. Do not tape protective materials to the floor surface.

/ Always clean your wood floors periodically with a professional wood floor cleaning product recommended by a wood flooring professional or your retailer. Claims/damages that may be referred to lack of maintenance/not following guidelines and inexpedient indoor climate or incorrect building structures, are not entitled complaints. Maintenance instructions can be downloaded at www.moland.com.

/ By oiled floors we recommend that you apply an extra coat of oil before the floors are taken into use. In heavily trafficked areas (such as kitchens, offices, business premises, etc.), the floor **MUST** always have an extra coat of oil before taken into use.

/ Felt under chairs and table legs are recommended to protect wood floors. We also recommend the use of acrylic sheets under office chairs and mats at entrances to protect against damp and dirt. Office chairs should be fitted with special protective wheels.

GENERAL INSTRUCTIONS:

Whether a floor should be varnished or oiled depends on individual taste and home décor. An oiled wood floor brings out the natural colours and grain of the wood, and minor repairs are easy to make if an accident should happen. Even though Moland oiled floors are fully treated and ready to use, a little extra care initially should be given, i.e. washing and oiling to achieve a uniform, well-oiled finish. It is recommended to give the floor an extra coat of oil before taken into use (heavily trafficked area **MUST** always have an extra coat of oil before taken into use).

Wood floors may appear with difference in gloss and colour, especially when seen in direct lighting. Differences in colour and gloss, which can only be seen in direct light, are not covered by warranty.

Please note that the different wood types have different properties. Wood will always be affected by air humidity. Hygroscopicity is one of the natural properties of wood. This means that the wood adapts its own moisture content to its surroundings. This process is described as the wood 'breathing' (expanding and contracting).

At air humidity of over 65 % (in the summer) or under 30 % (in the winter) the dimensions of wood floors can therefore change visibly (warping/bending in the summer, gaps in the winter).

Wooden floors as well as human beings require a healthy indoor climate with relative air humidity of approx. 50 % (min. 30 % and max. 65 % for very short periods) and a room temperature of approx. 20 °C. If air humidity drops when the heating is on, we recommend using an electric humidifier (condenser) to avoid extreme dehydration of your wood floor. Humidifiers must be used when the heating is first switched on. Use of a hygrometer is recommended.

These laying instructions are based on extensive experience, and will provide the best form of guidance. To reduce the risk of error, we have included negative information and warnings. However, these laying instructions cannot contain details of all possible aspects related to a versatile material such as wood. We cannot be held liable for errors made during installing, as the correct workmanship is beyond our control.

Moland gulv lagt som svømmende gulv. Bryd ikke emballagen før gulvet skal lægges. Opbevar gulvet ved 20 °C og en normal relativ luftfugtighed (RF) på 30–65 % i min. 2 døgn inden lægning. Nybyggeri må emballeret Moland gulv ikke opbevares direkte på nye støtte gulve. Læg pakkerne på støret. Læs hele anvisningen inden lægning.

VIGTIGT:

Kontroller at undergulv er fast og plant (± 2 mm på et 2 m ret-holt eller ± 0.6 mm på et 0,25 m ret-holt). Det må ikke "gygne" eller kunne give efter. Der må ikke anvendes foam-underlag der er tykkere end 2 mm.

Der skal være fugtspærre alle steder, hvor der er, eller kan forekomme, fugtopstigning eller dampdiffusion.

Brædderne skal kontrolleres i dagslys inden montering. Brædder med synlige fejl, herunder glans-, dimensions-, farveforskelle m.m. skal frasorteres. Der kan ikke reklameres over defekte brædder, der er monteret.

Specielt ved plankugevir: Vær opmærksom på, at der kan forekomme svindrevner, vindridser samt revner ved og i knaster.

VED LEVERING:
/ Kontroller, om der er transportskader, og om de leverede varer stemmer overens med de varer, som står på fragtbrev/følgeseddel.

/ Transportskader anmeldes omgående til fragtmanden og der skal anføres tydelig skriftlig bemærkning på fragtbrevet.

UDPAKNING AF BRÆDDERNE:

/ Tjek brædderne ved dagslys for lægning.

/ Brædder med synlige fejl, som ligger uden for gældende tolerancer, herunder højde-, glans-, dimensions-, farveforskelle m.m. skal frasorteres og vil blive byttet uden beregning. Enkelte brædder med acceptable småfejl kan bruges på steder, hvor de ikke er synlige, evt. anvendes ved tilskrivning.

/ Kortere længder i pakkerne kan forekomme.

/ Der kan ikke reklameres over defekte brædder, der er monteret.

/ Specielt ved plankugevir: Vær opmærksom på, at der kan forekomme svindrevner, vindridser samt revner ved og i knaster.

FUGTFORHOLD/FUGTSPÆRRE:

/ Byggefugt skal være under kontrol, dvs. konstant mellem 30–65 % relativ luftfugtighed alt efter årstid, inden gulvet monteres.

/ Bygningen skal være lukket. Alt arbejde med vandholdige materialer som puds, maling m.m. skal være afsluttet og materialerne skal være tørre.

/ Varmeanlegget skal være i drift ca. 18 °C i rummet.

/ Rummet skal have været opvarmet og ventileret i mindst 4 uger før montering.

/ Fugtindhold i beton, afretningslag m.m. skal være i ligevægt med den for årsiden normale relative luftfugtighed, dvs. restporefugtindhold i beton maks. 65 %.

/ Hvis der anvendes en PE-folie (mindst 0,20 mm), kan gulvet lægges på beton med restporefugtindhold på maks. 85 %, dog under forudsætning af at den relative luftfugtighed i rummet ikke overstiger 65 %.

PÅ BETON OG KLINKER:

/ Undergulvet skal være helt plant (± 2 mm på et 2 m ret-holt eller ± 0.6 mm på et 0,25 m ret-holt), brug evt. spartelmasse til oprettning.

/ Gamle tæpper o.l. skal fjernes.

/ Der udlegges altid en fugtspærre (min. 0,20 mm PE-folie) med min. 15–20 cm overlæg, som tapes og føres 10–15 cm op ad væggen.

PÅ GAMMELT TRÆGULV:

/ Undergulvet skal være fast og plant (± 2 mm på et 2 m ret-holt eller ± 0.6 mm på et 0,25 m ret-holt). Det må ikke "gygne" eller kunne give efter.

/ Gamle tæpper o.l. skal fjernes.

/ Løse gulvbrædder sæmmes eller skrues fast.

/ Ved store åbninger mellem brædderne på det gamle gulv, kan det være en fordel at lægge det nye gulv på tværs af det gamle.

/ Er gulvet ujevnt, skal det rettes op, evt. med spartelmasse, eller gulvet hviles på plader med not og fer.

/ Husk – ingen fugtspærre på gamle trægulve eller andet organisk materiale.

/ Trænde/pendende underlag: der henvises til Molands hjemmeside, www.moland.dk

HUSK VED SVØMMENDE GULVE:

/ Undergulvet skal være helt plant. Brug evt. spartelmasse.

/ Gulvet skal kunne bevæge sig fri og må ikke fastgøres til underlaget.

/ Der skal være min. 10 mm luft til tilstødende bygningselement (f.eks. køkkenskab), installationer m.m.

/ Gulvet må ikke lægges under faste skabe, bænkeovn, skillevægge, køkkenkab m.m.

/ Gulvet brydes i døråbninger, evt. med dilatationslinne eller fuge.

/ Større gulvflader skal deles med dilatationslinne eller fuge (maks. 8 x 12 m. 12 m på langs af brædderne).

/ Fodstoler, fejlester og sandstole skal fastgøres i væggen og ikke i gulvet.

/ Dørstop o. lign. der monteres på gulvet må ikke fastlæse gulvet.

/ Der må ikke anvendes foam-underlag der er tykkere end 2 mm.

BEHANDLING/VEDLIGEHALDELSE/RENGØRING:

/ Etter lægningen bør gulvet afdekkes, således at der ikke kommer byggetræf. Som afdekningsemateriale anbefales kraftigt gulvpap. Afdekningsematerialet skal være diffusionsåbent og må ikke misfarve overfladen på gulvet.

OBS: Afdekningsematerialet må ikke klæbes til gulvet med tape.

/ Sørg altid for, at slutbruger informeres om vores vedligeholdelsesvejledning. Reklamationer/skader, der kan henvises til manglende vedligeholdelse/ikke fulgte retningslinjer samt uhensigtsmæssigt indklima eller håndværksmæssige ukorrekte bygningsforhold, er ikke reklamationsberettigede. Vedligeholdelsesvejledning kan downloades på www.moland.dk.

Moland Parkett zur schwimmenden Verlegung. Öffnen Sie die Verpackung erst unmittelbar vor dem Verlegen des Bodens. Lagern Sie den Boden vor dem Verlegen mindestens 48 Stunden bei 20 °C und normaler relativer Luftfeuchtigkeit (RF) von ca. 30–65 %. In Neubauten darf das verpackte Moland-Parkett nicht direkt auf frischem Estrich gelagert werden. Legen Sie es stattdessen auf Lagerholz. Lesen Sie vor dem Verlegen die Verlegeanleitung vollständig durch.

WICHTIG:

Prüfen Sie, dass der Unterboden fest und eben ist (± 2 mm an 2 m Richtlatte oder $\pm 0,6$ mm an 0,25 m Richtlatte). Der Boden darf nicht „federnd“ oder nachgeben. Verwenden Sie nicht Foam Unterlagen die dicker als 2 mm sind.

Überall, wo Feuchtigkeit aufsteigt oder aufsteigen kann oder Dampfdiffusion auftritt oder auftreten kann, ist eine Dampfsperre auszulegen.

Die Dielen sind vor der Verlegung bei Tageslicht auf Fehler zu kontrollieren. Dielen mit sichtbaren Fehlern, wie etwa Glanz-, Abmessungs-, Farb-, und Höhenabweichungen usw., sind auszusortieren. Bereits verlegte fehlerhafte Dielen können nicht reklamiert werden.

Das Parkett wird schwimmend verlegt. Um ein harmonisches Nuancenspiel zu gewährleisten, sollten bei der Verlegung Dielen aus mehreren Paketen verwendet werden. (Abb. 1)

1.
Beginnen Sie mit der Verlegung in der linken Ecke des Raumes, wobei die Federseite zur Wand gerichtet ist. Die Feder muss bis zur Nutzschicht abgeschnitten werden. Den genauen Abstand (min. 10 mm) zur Wand können Sie anpassen, nachdem drei Reihen verlegt sind (Abb. 1).

2.
Legen Sie die nächste Dielle stirnseitig gegen die erste, und drücken Sie dann die Dielle nach unten so dass der Loc einklickt (Abb. 9). Verlegen Sie die erste Reihe auf diese Weise, mit Ausnahme von der letzten Dielle.

3.
Die letzte Dielle in der ersten Reihe muss zugeschnitten und mit dem notwendigen Abstand zur Wand (min. 10 mm) verlegt werden (Abb. 10).

4.
Beginnen Sie die zweite Reihe mit dem von der ersten Reihe verbliebenen Reststück (Abb. 2).

Der stirnseitige Versatz muss mindestens 400 mm betragen.

5.
Drücken Sie die Dielle im schrägen Winkel (ca. 20°) gegen die vorherige Reihe, und drücken Sie dann die Dielle nach unten (Abb. 6).

6.
Legen Sie die nächste Dielle im etwa 15° Winkel, und verbinden Sie gleichzeitig die Stirnseiten. Drücken Sie die Dielle nach unten, so dass der Loc einklickt (Abb. 9).

7.
Während der Verlegung können kleinere Fugen zwischen den Dielen entstehen. Solche Fugen pressen Sie mit Hammer/ Schlagklotz und Zugeisen zusammen. (Abb. 9).

8.
Passen Sie den Abstand der Parkettdielen zur Wand an, nachdem die ersten drei Reihen verlegt worden sind. Setzen Sie Keile zwischen Fußboden und Wand. Der Abstand zur Wand soll min. 10 mm betragen. (Abb. 5).

9.
Schneiden Sie die letzte Dielenreihe mit dem notwendigen Abstand zur Wand zu, und verbinden Sie diese mit der vorletzten Reihe (Abb. 9). Keile entfernen (Abb. 11). Montieren Sie anschließend die Sockelleisten. In Türöffnungen und bei größeren Flächen ist eine Dehnungsfuge auszuführen. (Max. 8 x 12 m. 12 m in Längsrichtung der Bretter). (Abb. 9)

Fußbodenheizung: Mit Ausnahme von Buche und Ahorn können alle schwimmend verlegten Moland-Böden, die werkseitig vorbehandelt sind, auf Fußbodenheizung verlegt werden.

Achtung: In Bereiche mit Fußbodenheizung empfiehlt es sich die Dielen in den Kürzenden zu verkleben (Abb. 17). Falls ein Risiko besteht, dass man die relative Luftfeuchtigkeit nicht innerhalb >30 <65% einhalten kann, empfiehlt es sich die Dielen Längsseitig zu verkleben (Abb. 16).

ALLGEMEINE ANWEISUNGEN:
Die Wahl eines lackierten oder geöelten Parkettbodens ist in erster Linie eine Frage des persönlichen Geschmacks und der Wohnungseinrichtung. Ein geölter Holzboden hebt das natürliche Farbenspiel und die Maserung des Holzes hervor, und kleinere Schäden lassen sich leicht reparieren. Obwohl geölte Böden von Moland fertig geölt und wasserfest sind, muss am Anfang mit etwas größerem Pflegeaufwand gerechnet werden, d.h. Reinigung und Oberhandlung, um eine gleichmäßige und gesättigte Oberfläche zu erhalten. Wir empfehlen, dass man immer das Boden vor Ingebrauchnahme eine Ölbehandlung geben (Stark beanspruchten Räumen MUSS immer vor Ingebrauchnahme eine Ölbehandlung haben).

Zur Schonung der Holzböden empfiehlt es sich, Stuhl- und Tischbeine mit Filzgleitern zu versehen. Gleichzeitig empfehlen wir, für Bürostühle Bodenschutzmatte aus Acryl zu verwenden, und in Eingangsbereichen Matten zum Schutz vor Feuchtigkeit und Schmutz auszulegen. Bürostühle sollten mit speziell für Holzfußböden ausgelegten weichen Rollen ausgestattet sein.

Bechtung: In Bereiche mit Fußbodenheizung empfiehlt es sich die Dielen in den Kürzenden zu verkleben (Abb. 17). Falls ein Risiko besteht, dass man die relative Luftfeuchtigkeit nicht innerhalb >30 <65% einhalten kann, empfiehlt es sich die Dielen Längsseitig zu verkleben (Abb. 16).

Diese Verlegeanleitung basiert auf umfangreichen Erfahrungen und soll Ihnen optimale Hilfe leisten. Um das Fehlerrisiko zu verringern, wurden auch einzelne Warnhinweise mitgenommen. Doch kann eine Verlegeanleitung unmöglich alle Einzelfälle in der Arbeit mit einem vielseitigen Material wie Holz voraussehen, und wir können keine Gewährleistung für den Erfolg Ihrer Arbeiten übernehmen, da wir keinerlei Einfluss darauf haben, ob die Arbeit korrekt ausgeführt wurde.

BEI LIEFERUNG:

/ Kontrollera att leveransen är tillverkad i en normal luftfuktighet (RF) på 30–65 % i minst 2 dygn före läggning. I byggnad får emballerat Moland golvtäcke inte förvaras direkt på nytta, ej heller golvtäcke på strö. Läs här anvisningar om att hantera innan arbetet påbörjas.

ASPACKEN DER DIELEN:

/ Prufa att varje del är i god skick och att det inte finns siktbara fel. / Dielen med sichtbara fel är utanför gällande toleranser, såsom höjd-, glans-, dimension-, färgskilnader m.m. ska frånsorteras. Dessa kan bytas ut kostnadsfritt. Enstaka dielen med acceptabla smäfler kan användas på ställen där de inte är iögonfallande, eller användas vid tillslutning. / Kortare längder kan förekomma. / Reklamation över defekta brädor, som framställs efter att brädorna har monterats, kommer att avvisas. / Särskilt beträffande plankolong: Observera att det kan förekomma torksprickor, minisprickor, små tvärstående sprickor samt sprickor kring och i kvist.

FEUCHTIGKEITSVERHÄLTNISSE/FEUCHTIGKEITSSPERRE:

/ De bauseffera must under kontrolla sein, d.h. de relativ Luftfeuchtigkeit muss je nach Jahreszeit konstant zwischen 30 och 65 % liegen, bevor mit der Fußbodenverlegning begonnen wird. / Den Bau muss geschlossen sein. Alla arbeten med vattenhaltiga materialer som Putz, Anstrichstoffer osv. müssen avgeschlossen och materialen trocken sein. / De heizungsanlage muss in Betrieb sein och en Raumtemperatur von ca. 18 °C erzeugen. / Vor der Verlegung muss der Raum mindestens vier Wochen beheizt und be-/entlüftet gewesen sein. / Der Feuchtegehalt von Beton, Estrich osv. muss der für die Jahreszeit normalen relativen Luftfeuchtigkeit entsprechen, d.h. die Restfeuchtekeit des Betons darf max. 65% betragen. / Bei der Verwendung von PE-folie (min. 0,20 mm) kann der Fußboden mit einer Restfeuchte von max. 85 % verlegt werden, jedoch unter der Voraussetzung, dass die relative Luftfeuchtigkeit des Raumes nicht höher als 65 % ist.

VERLEGUNG AUF BETON UND KLINKER:

/ Den Unterboden muss vollkommen eben sein (± 2 mm an 2 m Richtlatte oder $\pm 0,6$ mm an 0,25 m Richtlatte), verwenden Sie eventuell Spachtelmasse zum Ausgleichen. / Alte Teppichbeläge u. dergl. sind zu entfernen. / Es ist stets eine Dampfsperre (min. 0,20 mm PE-folie) mit mindestens 15-20 cm Überlappung zu verlegen. Die Folientoste sollen mit Klebeband verschlossen werden, und die Folie soll an den Wänden 10-15 cm hochgezogen werden.

VERLEGUNG AUF ALTEM HOLZBODEN:

/ Den Unterboden muss fest und eben sein (± 2 mm an 2 m Richtlatte oder $\pm 0,6$ mm an 0,25 m Richtlatte). Der Boden darf nicht „federnd“ oder „schwingend“ können. / Alte Teppichbeläge u. dergl. sind zu entfernen. / Lose Dielen sind festzunageln oder -schrauben. / Bei großen Dielenzwischenräumen i malten Fußböden empfiehlt sich die Verlegung des neuen Fußbodens quer über den Alten. / Bei unebenem Boden ist dieser auszugleichen, evtl. mit Spachtelmasse oder durch Planhobeln. Eventuell können 19 mm Bodenspanplatten mit Nut und Feder montiert werden. / HINWEIS: Verlegen Sie keine Dampfsperre auf alten Holzböden oder anderem organiskt Material. / Trittschalldämmende Unterkonstruktion: wir verweisen auf unsere Homepage www.moland-deutschland.de.

BEACHTEN SIE BEI SCHWIMMEND VERLEGETEN BÖDEN:

/ Den Unterboden muss vollkommen eben sein. Verwenden Sie eventuell Spachtelmasse. / Der Boden muss sich frei bewegen können und darf auf der Unterlage nicht befestigt werden. / Zu angrenzenden Gebäudefutteral, z.B. Küchensockeln, Installationen usw. muss min. 10 mm Abstand gehalten werden. / Der Boden darf nicht unter Einbauschränke, Öfen, Trennwände, Küchenschränke usw. gelegt werden. / In Türöffnungen ist der Fußboden zu trennen, evtl. mit einer Dehnungsstier- oder -fuge. / Größere Bodenflächen sind mit Dehnungsschiene oder -fuge zu teilen. (max. 8 x 12 m. 12 m in Längsrichtung der Dielen). / Sockelleisten verschiedener Art sind alle in der Wand zu befestigen. / Türstopper u. dergl., die am Boden montiert werden, dürfen den Fußböden nicht fixieren. / Verwenden Sie keine Foam Unterlage dicker als 2 mm.

BEHANDLUNG/PFLEGE/REINIGUNG:

/ Nach der Verlegung sollte der Fußboden abgedeckt werden, besonders bei Bauverkehr. Als Abdeckmaterial eignet sich schwere Abdeckpapp. Das Abdeckmaterial muss diffusionsoffen sein und darf keine Verfärbungen an der Oberfläche des Bodens verursachen. Abdeckmaterial darf nicht mit Klebefilm am Fußboden befestigt werden. / Zur Pflege Ihres Bodens verwenden Sie ein für Holzfußböden geeignetes Pflegemittel. / Reklamationen/Schäden, die auf fehlende Pflege/nicht eingehaltene Richtlinien sowie unzureichendes Raumklima oder handwerksmäßig inkorrekte Bauverhältnisse zurückzuführen sind, können nicht reklamiert werden. Unsre Pflegeanleitung bitte hier herunterladen www.moland-deutschland.de. / Bei geöelten Böden empfiehlt sich vor Ingebrauchnahme eine zusätzliche Ölbehandlung des Bodens. In stark beanspruchten Räumen (Küchen, Büro- und Geschäftsräume, usw.) MUSS der Boden immer, vor Ingebrauchnahme, eine zusätzliche Ölbehandlung haben.

/ Zur Schonung der Holzböden empfiehlt es sich, Stuhl- und Tischbeine mit Filzgleitern zu versehen. Gleichzeitig empfehlen wir, für Bürostühle Bodenschutzmatte aus Acryl zu verwenden, und in Eingangsbereichen Matten zum Schutz vor Feuchtigkeit und Schmutz auszulegen. Bürostühle sollten mit speziell für Holzfußböden ausgelegten weichen Rollen ausgestattet sein.

ALLGEMEINE ANWEISUNGEN:

Die Wahl eines lackierten oder geöelten Parkettbodens ist in erster Linie eine Frage des persönlichen Geschmacks und der Wohnungseinrichtung. Ein geölter Holzboden hebt das natürliche Farbenspiel und die Maserung des Holzes hervor, und kleinere Schäden lassen sich leicht reparieren. Obwohl geölte Böden von Moland fertig geölt und wasserfest sind, muss am Anfang mit etwas größerem Pflegeaufwand gerechnet werden, d.h. Reinigung und Oberhandlung, um eine gleichmäßige und gesättigte Oberfläche zu erhalten. Wir empfehlen, dass man immer das Boden vor Ingebrauchnahme eine Ölbehandlung geben (Stark beanspruchten Räumen MUSS immer vor Ingebrauchnahme eine Ölbehandlung haben).

Zur Schonung der Holzböden empfiehlt es sich, Stuhl- und Tischbeine mit Filzgleitern zu versehen. Gleichzeitig empfehlen wir, für Bürostühle Bodenschutzmatte aus Acryl zu verwenden, und in Eingangsbereichen Matten zum Schutz vor Feuchtigkeit und Schmutz auszulegen. Bürostühle sollten mit speziell für Holzfußböden ausgelegten weichen Rollen ausgestattet sein.

Beachte Sie, dass es zwischen den Eigenschaften der Holzsorten große Unterschiede gibt, und dass Holz in Abhängigkeit von der Luftfeuchtigkeit ständig arbeitet. Die Hygroskopitität ist eine natürliche Holzeigenschaft, und bedeutet, dass sich Holz in seinem Feuchtegehalt der Umgebung anpasst. Man sagt, dass das Holz „arbeitet“ (dehnt sich aus und zieht sich zusammen). Bei der Luftfeuchtigkeit von über 65 % (in den Sommermonaten) oder unter 30 % (in der Heizperiode) können sich die Parkettabschläge daher sichtbar ändern (Wölbungen/Krümmungen im Sommer, Schwundfugen in der Heizzeit).

Sowohl Menschen als Holzfußböden befinden sich am besten in einem gesunden Wohnklima mit einer relativen Luftfeuchtigkeit von ca. 50 % (min. 30 % und max. 65 % über sehr kurze Zeiträume) und einer Raumtemperatur von ca. 20 °C. Bei sinkender Luftfeuchtigkeit in der Heizungsaison empfehlen wir den Einsatz eines elektrischen Luftfeuchters, um eine extreme Austrocknung des Holzbodens zu vermeiden. Luftfeuchter sind bei Beginn der Heizungsaison in Betrieb zu nehmen. Schaffen Sie sich eventuell einen Hygrometer.

Diese Verlegeanleitung basiert auf umfangreichen Erfahrungen und soll Ihnen optimale Hilfe leisten. Um das Fehlerrisiko zu verringern, wurden auch einzelne Warnhinweise mitgenommen. Doch kann eine Verlegeanleitung unmöglich alle Einzelfälle in der Arbeit mit einem vielseitigen Material wie Holz voraussehen, und wir können keine Gewährleistung für den Erfolg Ihrer Arbeiten übernehmen, da wir keinerlei Einfluss darauf haben, ob die Arbeit korrekt ausgeführt wurde.

VID LEVERANS:

/ Kontrollera att det inte är några transportskador, samt att de mottagna varorna överensstämmer med fraktsedeln/föjesedelen. / Eventuella transportskador ska omgångsamt anmälas till transportören, samtidigt med underskrift på föjesedelen.

UPPACKNING AV BRÄDORNA:

/ Kontrollera brädorna före läggning. / Bräder med synliga fel, som ligger utanför gällande toleranser, såsom höjd-, glans-, dimensions-, färgskilnader m.m. ska frånsorteras. Dessa kan bytas ut kostnadsfritt. Enstaka bräder med acceptabla smäfler kan användas på ställen där de inte är iögonfallande, eller användas vid tillslutning. / Kortare längder kan förekomma. / Reklamation över defekta brädor, som framställs efter att brädorna har monterats, kommer att avvisas. / Särskilt beträffande plankolong: Observera att det kan förekomma torksprickor, minisprickor, små tvärstående sprickor samt sprickor kring och i kvist.

FUKTÖRHÅLLANDELN/FUKTPÄRR:

/ Byggnoden ska kontrolleras i dagstid före montering. Bräder med synliga fel, såsom glans-, dimensions-, färg-, nivåskillnader etc. ska frånsorteras. Reklamation över bräder med synliga defekter, som monterats, kommer att avvisas. / Särskilt beträffande plankolong: Observera att det kan förekomma torksprickor, minisprickor, små tvärstående sprickor samt sprickor kring och i kvist.

FUKTÖRHOLD/FUKTSPÄRR:

/ Byggnoden ska kontrolleras i dagstid före montering.

/ Om golvet läggs flyttande. Använd bräder från flera paket löpande för att garantera ett harmoniskt färg- och nyansspel. (bild 1)

PÅ BETEGNAD:

/ Under golvet ska vara helt plant (+/- 2 mm på 2 m rettholt eller +/- 0,6 mm med 0,25 m rettholt).

/ Heltäckningsmattor och liknande ska läggas.

/ Lägg ut en fuktpärr (min. 0,20 mm PE-folie) med min 15-20 cm överlappning. Tejpa skarvarna och dra upp fuktpärrn 10-15 cm på väggarna.

PÅ BETONG OCH KLINKER:

/ Underrolgatet ska vara helt plant (+/- 2 mm på 2 m rettholt eller +/- 0,6 mm på 0,25 m rettholt).

/ Gamle tepper o.l. ska fjernas.

/ Det legges alltid ut en fuktsperre (min. 0,20 mm PE-folie) med skjöter som går minst 15-20 cm över hverandre, og som tapes och føres 10-15 cm opp på veggen.

PÅ GAMMELT TREGULV:

/ Underrolgatet ska vara helt plant (+/- 2 mm på 2 m rettholt eller +/- 0,6 mm på 0,25 m rettholt).

/ Det legges alltid ut en fuktsperre (min. 0,20 mm PE-folie) med skjöter som går minst 15-20 cm över hverandre, og som tapes og føres 10-15 cm opp på veggen.

HUKS VED FLYNTENDE GULV:

/ Underrolgatet ska vara helt plant (+/- 2 mm på 2 m rettholt eller +/- 0,6 mm på 0,25 m rettholt).

/ Gulvet ska kunna bevegas sig fritt och må ikke gjores fast till underlaget.

/ Det skal være 10 mm luft till tilstötende bygningssalter (f.eks. sokkel på kjøkkenbenken), installasjoner m.m.

/ Gulvet må ikke legges under fast spak, oven, skillevegger, kjøkkenskål m.m.

/ Gulvet deles i døråpninger, evt. med bevegelsesskinne eller fuger.

/ Større gulvhater skal deles med bevegelsesskinne eller fuger. (x 8 x 12 m. 12 m. 12 m på langs av bordene).